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باید مردم سالاری 
اقتصادی را احیا کنیم 

یک کانــدیدای انتخابــات ریاست 
جمهوری اظهار داشت: ملت بزرگ ایران 
با شما پیمان می بندم که تمام تلاش 
خویش را در جهت احیای اقتصاد و خروج 
کشور از دور باطل مدیریت ناکارآمد به 
کار گیرم. محسن رضایی  با انتشار پیامی 
در قالب یک رشته توییت خطاب به مردم 
ایران نوشت: ملت بزرگ ایران، برای 
ساختن آینده ای روشن و آرام و کشوری 
جذاب در جهان، با تمسک به خون 
همرزمان شهیدم و تمام شهدای تاریخ 
این مرز و بوم که پاسدار این میراث بوده 
اند، با شما پیمان می بندم که تمام تلاش 
خویش را در جهت احیای اقتصاد و خروج 
کشور از دور باطل مدیریت ناکارآمد به 
کار گیرم. رضایی افزود: نگهبانان دائمی 
ایران و انقلاب، مردمند. مردم سالاری 
به معنای احساس مثبت ملت به صندوق 
رای و انتخابات است. در کنار آن، باید 
مردم سالاری اقتصادی را احیا کنیم و 
کشور را از شر تبعیض و فقر نجات دهیم. 
آمده ام تا دولت مردم را تشکیل دهم 
و رئیس جمهور همه شما باشم نه یک 

جناح خاص.

تمام اعضای عزم و 
اراده به نتیجه رسیدن 

مذاکرات را دارند

معاون وزیر امور خارجه و سرپرست 
هیات دیپلماتیک ایران در مذاکرات 
احیای توافق هسته ای در وین، در این 
خصوص که چه مسائلی در این مذاکرات 
برای حل و فصل کردن باقی مانده اند، 
اظهار داشت: در دور آخر مذاکرات ما 
قادر بودیم پیش رفت های حائز اهمیتی 
داشته باشیم اما هنوز برخی مسائل مهم 
حل نشده باقی مانده اند. بر این عقیده ام 
که ما جلسه کمیسیون مشترک را با عزم 
راسخ تمامی اعضا شروع کردیم. ایسنا 
نوشت، سید عباس عراقچی گفت: فکر 
می کنم تمامی طرف ها در مذاکرات 
1+5 و ایران به اندازه کافی جدیت به 
خرج می دهند و جدیت و عزمشان را 
به وضوح نشان داده اند و تمامی طرف ها 
مایلند مسائل مهم باقی مانده در اسرع 
وقت حل شود و حتی مذاکرات در این 
دور به نتیجه برسند. نمی توانم بگویم که 
می توانیم  در این دور از مذاکرات کارمان 
را به نتیجه برسانیم، اما امکانش وجود 
دارد. وی ادامه داد: این موضوع بستگی 
به این دارد که چقدر بتوانیم در زمینه 
مسائل مهم پیش رفت کنیم و طرف های 
دیگر چقدر آمادگی دارند تصمیم های 
سخت خودشان را بگیرند و بگذارند 

مسائل را حل کنیم. 

 صدای مردم معترض 
به وضعیت موجود هستم 

یک کاندیــدای انتخــابات ریاست 
جمهوری گفت: من می خواهم صدای 
بخش اعظم خاموش مردم باشم که به 
وضعیت موجود اعتراض دارند و مطمئن 
هستم که می شود مشکلات مردم را 
حل کرد. عبدالناصر همتی با بیان اینکه 
دغدغه اصلی من اقتصاد کشور و معیشت 
مردم است، اظهار کرد: شرایط اقتصادی 
مردم اصلأ خوب نیست و من معتقدم 
می شود این مسائل را حل کرد. وی افزود: 
برای اقتصاد برنامه دارم و مطمئنم که 
قابل تحقق است و حتما با یک تعامل 
جدی، عقلانیت درست و کارآمدی دولت 
می توانیم به آن برسیم. همتی با تاکید 
بر اینکه من به عنوان یک صدای سوم 
آمدم، گفت: من می خواهم صدای بخش 
اعظم خاموش مردم باشم که به وضعیت 
موجود اعتراض دارند و مطمئن هستم 
که می شود مشکلات مردم را حل کرد. 
این کاندیدای انتخابات ریاست جمهوری 
با اشاره به لزوم داشتن تعامل برای انجام 
امور اظهار کرد: با تعامل کارهای بسیاری 
می توان انجام داد من مطمئنم از داخل 
خانه تا کل دنیا با تعامل می توان مشکلات 

بسیاری را حل کرد.

سـرمقــاله

با وضعی که امروز پدید آمده باید تا اطلاع ثانوی قضاوت راجع به مقوله 
انتخابات رقابتی را از ذهن خارج کنیم. هرجور که می خواهیم تعبیر و تفسیر 
کنیم منطق فکری قادر به هضم شرایط موجود نیست، در نتیجه بجای اینکه 
بخواهیم ذهن خود را مشغول کنیم که چرا اوضاع زمانه اینگونه است، ترجیح 
می دهیم که به طور کلی موضوع را از ذهن خود خارج کنم، ما قادر به هضم 
آنچه اتفاق افتاده نیستیم، ظاهرا دیگران هم قادر به هضم آنچه ما می گوییم 
نیستند ماهم که ابزار قدرتی دستمان نیست، پس بهتر است از ذهنیت خبری 
رسانه ها هم خارج شود، البته این درست است که در اصل موضوع تغییری 
حاصل نمی شود ولی چون تغییر دیگری هم نمی توانیم ایجاد کنیم گاهی 
وقت ها بهتر است صبر کرد تا زمان بگذرد، زمان هایی در تاریخ نه می شود 
سیاست ورزی کرد و نه تقابل. اکنون به دلایلی که برای همه مشخص است ما 
برای اینکه اهداف اصلاحات را به پیش ببریم یا اصولا هر تغییری در راستای 
خواست جامعه ایجاد کنیم، امکان لازم را نداریم، بنابر این شاید بهتر باشد 
فعالیت مان را در آن حوزه هایی متمرکز کنیم که از پس آن بر می آییم و شرایط 
پیش آمده را موقتا از ذهنیت خود خارج کنیم، تجربیات تاریخی نشان می دهد 
که بالاخره اتفاقاتی خواهد افتاد که شرایط عوض می شود و در همواره بر روی 
یک پاشنه نخواهد چرخید. اکنون سیاست ورزی به معنای متعارف آن که 
منجر به رقابت صد درصدی انتخاباتی بشود فعلا وجهی ندارد و امروز دیگر در 
انتخابات ریاست جمهوری حرفی برایمان باقی نمانده که مطرح کنیم. البته 
عملکرد نهادها را می توانیم نقد کنیم ولی آنجا که بحث مشروعیت و نحوه 
به قدرت رسیدنشان می شود ظاهرا کار خاصی از دستمان بر نمی آید، وقتی 
هم که بخواهیم خیلی اصرار کنیم بر اینکه آنچه می کنند درست نیست و گاه 
نتیجه ای جز دلسردی نصیب مان نخواهد شد بنابراین ترجیح می دهم در 
حیطه ای که نتیجه آن دلسرد شدن مردم است وارد نشوم اما این مورد را هم 
متذکر شوم کاندیدای خاص که خودش را برای نشستن بر صندلی ریاست 
جمهوری حاضر می کند باید خودش را نیز برای پاسخگویی آماده کند، باید 
عملکردهایشان از قیمت تخم مرغ گرفته تا کلان ترین مسائل کشور مورد 
نقد قرار بگیرد. امروز حداقل های امکانات هم از اصلاح طلبان سلب شده، 
سیاست ورزی می تواند سطوح مختلفی داشته باشد، اکنون آنچه ما در جامعه 
از سیاست ورزی شاهدیم، سیاست ورزی منجر به کسب قدرت از راه کسب 
آراء مردم است. برخی  نوعی احساس قداست درخود پیدا کرده اند و فکر 
می کنند هر تصمیمی می گیرند بر مبنای قانون است، در مقابل چنین منطقی 
چیزی نمی توان گفت و کاری نمی توان کرد، آری می توانیم بحث کنیم که 
همه باید قانونی عمل کنند اما مبنا و اساس این قانونی عمل کردن چیست؟ 
باز تاکید می شود آن نوع سیاست ورزی از طریق کسب آرای مردم فعلا برای 

اصلاح طلبان دشوار شده است.

موانع سیاست ورزی از طریق کسب آرا

احمد شیرزاد
فعالسیاسیاصلاحطلب

یـــادداشت

دیدگــاه

وزیر امور خارجه کشورمان در سفر به ایروان با اشاره به سفر هفته جاری 
وزیر راه و شهرسازی کشورمان به ارمنستان، ابراز امیدواری کرد اجرای 
توافقات انجام شده در این سفر به گسترش روابط دو کشور کمک کند. محمد 
جواد ظریف قفقاز را منطقه  ای حیاتی و حفظ امنیت و آرامش آن را مساله 
امنیت ملی ایران دانست و با اشاره به سیاست اصولی ایران در قبال بحران 
قره باغ از دهه نود میلادی، بر احترام به تمامیت ارضی، رعایت حقوق همه 
مردم منطقه و حل و فصل مسالمت آمیز اختلافات تاکید کرد. فارغ از این 
گفته ها باید توجه داشت که ایران و ارمنستان رابطه تاریخی بسیار خوبی با 
یکدیگر داشته اند و پس از استقلال ارمنستان از شوروی این روابط خوب تداوم 
یافت و ایران جز نخستین کشورهایی بود که حاکمیت ارمنستان را به رسمیت 
شناخت. این روند تداوم یافت تا در چند ماه گذشته بار دیگر مسائل ارضی در 
قفقاز جنوبی به وجود آمد و جنگی میان آذربایجان و ارمنستان رخ داد که 
تبعات منفی آن گریبان ایران را نیز گرفت.علاوه بر برخورد فیزیکی ترکش های 
این جنگ به خاک ایران در عرصه سیاسی نیز اتفاقاتی افتاده است که در آینده 
برای ایران خطرآفرین است که از جمله آنها نزدیک شدن تکفیری ها، نیروهای 
ترکیه و صهیونیست ها به مرزهای شمالی ایران است. منطقه قفقاز به علت 
وجود منابع انرژی و در وهله بعد به علت اینکه مسیر ترانزیت اصلی به سمت 
اروپاست، همواره از اهمیت بسیار زیادی برخوردار بوده است. همین موارد 
سبب شد تا نیروهای بسیاری در ماه های اخیر به این منطقه سرازیر شوند که 
این خود یک خطر بالقوه برای ایران است. به نظر می رسد وزیرخارجه کشورمان 
نیز در همین راستا عازم ارمنستان شده است. در این میان خط ترانزیتی که 
از ایران به سمت دریای سیاه کشیده خواهد شد نیز از اهمیت بسیار زیادی 
برخوردار است که در دستور کار دولت ایران قرار گرفته است و از ایران وارد 
ارمنستان و سپس به سمت گرجستان، دریای سیاه و اروپا می رود و وزیر راه 
ایران نیز در راستای توسعه این خط ترانزیت به این کشور در روزهای اخیر سفر 
کرده بود. این کریدور از آن جهت اهمیت دارد که مقرر شده بود تا ترکمنستان 
از طریق دریای خزر به آذربایجان و آذربایجان از طریق کریدور زنگیلان به 
نخجوان و نخجوان نیز از طریق قره سو به ترکیه متصل شود و خط ترانزیت 
دیگری به سمت اروپا تاسیس شود. ایران در این میان در تلاش است تا بدون 
تنش در این عرصه فعالیت کند و در همین عرصه نیز در ابتدا ایران با آذربایجان 
وارد گفت و گو شد و از آنها تعهد گرفته است تا ناامنی علیه ایران در این مناطق 
بوجود نیاید. نباید فراموش کرد که تکفیری ها وارد آذربایجان شده اند و در آن 
کشور ساکن شده اند و قصد ترویج ایدئولوژی خود در شمال ایران و در کنار 
مرزهای ایران را دارند. همین امر است که ما را بر آن می دارد تا به دستگاه های 
کشور هشدار دهیم تا توجه بیشتری به این مناطق داشته باشند. خوشبختانه 
وزارت خارجه به این نتیجه رسیده است که باید نگاه بیشتری به سمت قفقاز 

داشته باشد و این نگاه باید در میان سایر نهادهای کشور نیز توسعه یابد.

ادامه از صفحه اول/ 
بخش مهمی از مشکلات کشور در نتیجه اقدامات این جناح به وجود آمده 
است. اما با وجود این همه تخریب علیه دولت و اصلاح طلبان در تلویزیون اجازه 
داده نمی شود که نمایندگان جریان اصلاحات حضور پیدا کرده و سخنان این 
افراد را نقد کنند و از خود دفاع کنند. همین امر باعث شده برخی از مردم فکر 
کنند که همه مشکلات به خاطر عملکرد دولت فعلی است.اگر رسانه ملی 
در راستای تحقق منویات مقام معظم رهبری مبنی بر مشارکت حداکثری 
می خواهد عمل کند در همین مدت زمان باقی مانده اجازه بدهد که نمایندگان 
جریان های مختلف سیاسی در صداوسیما حضور پیدا کرده و به گفت وگو با 
یکدیگر بپردازند. در کنار این رویکرد صداوسیما و رویکرد شورای نگهبان 
مبنی بر حضور نماینده همه سلایق انتخابات رقابتی شکل گرفته و مشارکت 
افزایش پیدا خواهد کرد.  جریان اصلاح طلب تصمیم گرفته بود که با کاندیدای 
اصلی خود در انتخابات ورود کند. بنابراین حمایت از کاندید ای اجاره ای به 
هیچ عنوان جزو سیاست های نهاد اجماع ساز اصلاح طلبان نیست. ازسو ی 
دیگر استفاده جریان اصولگرایی از چندین کاندیدای پوششی نشان می دهد 
که ادعاهای این افراد در مورد دغدغه منافع نظام و مردم را داشتن چندان 

به واقعیت نزدیک نبوده و برای کسب قدرت خیلی از ادعاها رنگ می بازد.

اهداف سفر وزیرخارجه به ایروان

اصلاح طلبان و انتخابات چیست؟

میرقاسم مومنی
تحلیلگرارشدمسائلقفقاز

 مصوبه تخصیص اعتبار 
برای امدادرسانی 

معاون اول رئیس جمهور تصویب نامه مربوط 
به تخصیص اعتبار برای امدادرسانی و امور 
مرتبط با ارائه بهینه خدمات اورژانس ناشی 
از وقوع حوادث غیرمترقبه را ابلاغ کرد. هیات 
وزیران در جلسه ۲ خرداد 1۴۰۰ به پیشنهاد 
وزارت کشور و تأیید سازمان برنامه و بودجه 
کشور، با تخصیص مبلغ ۴۰۰ میلیارد ریال 
اعتبار هزینه ای و مبلغ ۶۰۰ میلیارد ریال اعتبار 
تملک دارایی سرمایه ای برای امدادرسانی و 
امور مرتبط با ارایه بهینه خدمات اورژانس ناشی 
از وقوع حوادث غیرمترقبه در اختیار سازمان 
اورژانس کشور موافقت کرد. بر این اساس، 
سازمان اورژانس کشور موظف است گزارش 
عملکرد این تصویب نامه را در مقاطع زمانی سه 
ماهه به سازمان های برنامه و بودجه کشور و 

مدیریت بحران کشور ارسال نماید.

حفظ امنیت و آرامش قفقاز 
مسأله امنیت ایران است

وزیر امور خارجه کشورمان سفر به ایروان را 
فرصت مناسبی برای گفت وگو درباره شرایط 
ویژه منطقه توصیف کرد و با اشاره به سفر 
هفته جاری وزیر راه و شهرسازی کشورمان به 
ارمنستان، ابراز امیدواری کرد اجرای توافقات 
انجام شده در این سفر به گسترش روابط دو 
کشور کمک کند. محمد جواد ظریف قفقاز را 
منطقه ای حیاتی و حفظ امنیت و آرامش آن 
را مسأله امنیت ملی ایران دانست و با اشاره به 
سیاست اصولی ایران در قبال بحران قره باغ از 
دهه نود میلادی، بر احترام به تمامیت ارضی، 
رعایت حقوق همه مردم منطقه و حل و فصل 
مسالمت آمیز اختلافات تاکید کرد. وی به 
تلاش های ایران در ماه های اخیر برای کمک به 
حل و فصل مسالمت آمیز اختلافات اشاره کرد 
و با ابراز نگرانی کشورمان از تنش و تشنج اخیر، 
بر ضرورت خویشتنداری همه طرف ها و احترام 
به تمامیت ارضی یکدیگر و تلاش برای حل 

اختلاف از طریق گفت وگو تاکید کرد.

 واکنش مهرعلیزاده 
به نتیجه بررسی صلاحیت ها

یک کاندیدای انتخابات ریاست جمهوری 
به نتیجه بررسی صلاحیت های داوطلبان 
کاندیداتوری از سوی شورای نگهبان واکنش 
نشان داد. محسن مهرعلیزاده  در حساب 
کاربری خود در توئیتر نوشت: » نمی شود 
ادعای دین داری کرد و  جریان حذف دیگران 

را ترویج نمود!«

دیدار هیات پارلمانی ایرانی 
هیات پارلمانی ایرانی که به دمشق سفر کرده 
است با مشاور رئیس جمهور سوریه دیدار  و 
گفت وگو کرد. زهره الهیان، عضو کمیسیون 
حقوق بشر مجلس شورای اسلامی ایران که در 
راس هیاتی به منظور نظارت بر انتخابات ریاست 
جمهوری سوریه به دمشق سفر کرده است با 
بثینه شعبان، مشاور سیاسی و رسانه ای رئیس 
جمهور این کشور دیدار و گفت وگو کرد. شعبان 
در این دیدار تاکید کرد که ایران و سوریه از تمام 
مشکلات عبور خواهند کرد و به الگوی آزادی در 
منطقه و جهان تبدیل خواهند شد. مشاور بشار 
اسد همچنین از هیات ایرانی به دلیل سفر به 
دمشق و نظارت بر انتخابات ریاست جمهوری 
این کشور تقدیر و تشکر کرد. از سوی دیگر 
زهره الهیان بر نقش محوری سوریه در منطقه 
تاکید کرد و گفت: سوریه با جنگ داخلی رو به 

رو نبود بلکه با یک جنگ جهانی مقابله کرد.

 نخستین دور گفت وگوهای 
حقوق بشری 

نخستین دور گفت وگوهای حقوق بشری مابین 
جمهوری اسلامی ایران و نیوزلند به صورت مجازی 
برگزار شد.  ریاست مشترک جلسه بر عهده 
مدیرکل زنان و حقوق بشر وزارت امور خارجه 
جمهوری اسلامی ایران و مدیرکل سازمان ملل، 
حقوق بشر و مشترک المنافع نیوزلند بود. هدف 
از این گفت وگوها آشنایی با وضعیت حقوق بشر 
در دو کشور، ایجاد درک بهتر از واقعیت های 
موجود و تبادل تجربیات میان جمهوری اسلامی 
ایران و نیوزلند در زمینه حقوق بشر بود. در این 
جلسه، طرف ایرانی رویکرد جمهوری اسلامی به 
مقوله حقوق بشر و کرامت انسانی بر اساس مبانی 
اسلامی و قانون اساسی و روند رو به توسعه حمایت 
و ارتقاء موازین حقوق بشری در عرصه های مختلف 
را تبیین کرد.  طرف نیوزیلندی نیز تلاش های 
کشورش در ارتقای حقوق بشر به ویژه در حوزه 
زنان و حقوق بومیان را تشریح کرد. گفت و گو 
پیرامون وضعیت زنان و نیز حقوق افراد دارای 

معلولیت از دیگر محورهای مورد بحث بود.

 در حال بررسی شرایط 
انتخابات هستیم

سخنگوی حزب کارگزاران سازندگی گفت: در 
حال ارزیابی شرایط انتخابات ریاست جمهوری 
پس از اعلام اسامی نامزدها هستیم. حسین 
مرعشی اظهار کرد: هنوز در حزب هیچ تصمیمی 
درباره انتخابات نگرفته و در حال ارزیابی شرایط 
هستیم. وی در پاسخ به این پرسش که احتمال 
دارد از مهرعلیزاده حمایت کنید، تصریح کرد: 

هنوز در این زمینه تصمیمی نگرفته ایم.

اخـــبار کوتاه

رئیس جمهور با اشاره به روند بررسی صلاحیت ها:

 به ناچار 
به رهبری نامه نوشتم

  نقد و انتقاد از هر شخص و نهادی آزاد است

آرمان ملی: رئیس جمهور با اشاره تصمیم شورای 
نگهبان درباره صلاحیت کاندیداهای انتخابات ریاست 
جمهوری اظهار کرد: من دیروز در این زمینه به ناچار به 
مقام معظم رهبری نامه نوشتم و آنچه در ذهنم بود را 
به ایشان منتقل کردم و ایشان آنچه را که به مصلحت 
می دانند انجام خواهند داد. حجت الاسلام والمسلمین 
حسن روحانی در جلسه هیات دولت گفت: انتخابات 
مراحل مختلفی دارد که مرحله  احراز صلاحیت به عهده 
دولت نیست و یک نهاد دیگری برای آن تصمیم می گیرد. 
حالا اینکه مقدمات تصمیم شان از کجا می آید و چگونه 
تصمیم  سازی می شود مورد بحث ما نیست، اما به هرحال 
این موضوع در اختیار دولت نیست و نهاد مستقلی برای 
آن تصمیم می گیرد .اهم اظهارات رئیس جمهور در 

ادامه آمده است.
 ما از تصمیمی که از سوی شورای نگهبان گرفته 
شده عصر روز دوشنبه مطلع شدیم و شب صریح تر برای 
ما روشن و واضح شد و معلوم شد که چه کسانی مدنظر 
هستند. برای خیلی از سیاسیون و ما اینگونه بود که 
دلمان می خواست شرایط به گونه ای می شد که فرصت 
بیشتری می دادند و افراد دیگری هم اضافه می شدند؛ 
چراکه مبانی انتخابات و اصل آن رقابت است و اگر این 
جان را از انتخابات بگیریم چیزی در کالبد انتخابات 

نمی ماند.
 دولت در این زمینه کار زیادی نمی توانست انجام 
دهد. من نسبت به اصل 11۳ قانون اساسی حتما متذکر 
هستم و اشکال دارم. منتهی ما هر وقت اصل 11۳ را به 
شورای نگهبان می نویسیم آنها تفسیر خودشان را دارند 

و می گویند نمی توانید در این زمینه تذکر بدهید.
 نامه ای که به مقام معظم رهبری نوشتم البته آقا 
در این موارد کمتر وارد می شوند اما به هرحال مواردی 
هم بوده که ورود پیدا کرده اند و از حکم حکومتی 
خود استفاده کرده اند. در هر حال این موضوع مربوط 
به همه مردم است و ما هم درخواست و تقاضایمان را 
از ایشان انجام داده ایم که اگر صلاح می دانند اقدام 
کنند. این مساله برای ما بسیار مهم است چراکه ما 
نمی توانیم صندوق آرا را رها کنیم. اگر صندوق را رها 
کنید می خواهید چه چیزی را به جای آن بگذارید و 
این خیلی خطرناک است که صندوق دیگر کارایی 
نداشته باشد. اگر نظام تاکنون حفظ شده به خاطر همین 
صندوق رای و حضور و فداکاری مردم بوده است. این 
صندوق یک رمز بسیار بزرگی بوده و مردم وقتی شکایت 
و اشکالی دارند و تغییری می خواهند ایجاد کنند پای 
همین صندوق می روند. به هر حال بحث صندوق رای 
بسیار مهم است و من از همه مردم خواهش می کنم در 

سراسر کشور این مساله مهم را مدنظر قرار دهند.

 البته نقد و انتقاد از هر شخص و نهادی آزاد است؛ 
البته منظورم تخریب و تضعیف نیست ولی درباره  انتقاد و 
نقد خود مقام معظم رهبری هم چندین نوبت فرموده اند 
اگر کسی می خواهد از خود من هم انتقاد کند می تواند 

این کار را انجام دهد. 
 انتخابات مساله  بسیار مهمی در کشور است. 
مساله فقط این نیست که ملت برای انتخاب رئیس قوه 
مجریه پای صندوق می آید. در میان همه انتخاباتی 
که هر کدام آنها سرجایش با اهمیت هستند در مساله  
انتخابات ریاست جمهوری بحث این است که یک فرد 
می خواهد رئیس جمهور شود نه رئیس یک جناح و 
حزب سیاسی، یعنی قرار است عامه مردم و جامعه و 
ملت ما را نمایندگی کند. پس انتخابات نماد آزادی و 
آگاهی مردم است و مردم باید با آزادی و آگاهی کامل 
پای صندوق رای بیایند و ملاک هم تشخیص ملت 
است. همه زمینه ها و مقدمات باید برای انتخابات ایجاد 
شود تا مردم به صحنه بیایند و با تشخیص آنها انتخابات 
به ثمر بنشیند؛ چراکه نتیجه انتخابات وحدت و امنیت 
ملی است. حالا در بحث های سیاسی و روزنامه ها و صدا 
و سیما و فضای مجازی ممکن است ما بحث کنیم که 
این آقا یا آن آقا اگر بیایند فلان مشکل را حل می کنند 
اینها مهم است، اما بالاتر از اینها انتخابات شکوهمند 

مهم تر است.
 انتخابات شکوهمند در کشور ضامن مشروعیت 
نظام است و این اساس کار است، اما ما این را فراموش 
کرده ایم. در حالی که ادامه مشروعیت نظام با حضور 
مردم پای صندوق رای است و همه تصرفات و 
تصمیم هایی که انجام می شود اگر پشتوانه مردم را 
نداشته باشد مشروعیت ندارد و نه تنها مشروعیت قانونی 

ندارد، بلکه مشروعیت دینی آن هم زیر سوال می رود.
 رئیس جمهور نماینده مردم و نظام است. این 
نماینده می خواهد با دنیا حرف بزند و به عنوان نماینده 
مردم می خواهد حرف بزند استوارنامه ها را او دریافت 
می کند و قراردادهای بین المللی را او می بندد و از همه 
مهم تر مسئول اجرای قانون اساسی است. اگر خدایی 
ناکرده در یک انتخابات حضور مردم کمرنگ باشد و برای 
مردم مسائلی روشن نباشد، انسجام، مصلحت ملی، امنیت 
کشور و حیثیت نظام در جهان چگونه خواهد بود. ابعاد 
این مساله بسیار وسیع و مهم است و باید به آن فکر شود.

 امام خمینی )ره( همیشه توصیه می کردند میزان 
رای ملت است و مردم ولی نعمت ما هستند. اصلا بدون 
مردم ما کی هستیم مردم ۲۲ بهمن ماه را به وجود 
آوردند و رژیم فاسد گذشته را سرنگون کردند، مردم 
بودند که ۹۸.۲ درصد به نظام جمهوری اسلامی رای 
دادند این ۹۸ درصد کجا رفت و چرا هی آب می رود؟ 

آیا هرچه زمان می گذرد باید این کم بشود؟ هر کسی 
که می آید می گوییم در اسلامیت، ایمان و تعهدت 

شک می کنیم.
 خدا نکند یک روزی مردم حس کنند ما به آنها 
بی اعتنا هستیم و می خواهیم بدون آنها برای آنها 
تصمیم بگیریم. مردم خودشان باید تصمیم بگیرند. امام 
خمینی )ره( هم همیشه فرمودند مشارکت حداکثری و 
مقام معظم رهبری هم همیشه فرموده اند که مشارکت 
حداکثری مهم است.پارسال هم که در خدمت مقام 
معظم رهبری بودم از ایشان سوال کردم آیا در انتخابات 
آینده هم همان نظر را دارید یا چون نظرات دیگری هم 
مطرح است شما هم نظر دیگری دارید، ایشان داستان 
یکی از بزرگان را نقل کردند و فرمودند نظر من همان 
نظر گذشته است و مشارکت حداکثری اولین موضوع 
مدنظر است و پس از آن به دنبال رئیس جمهور صالح 
و اصلحی هم هستیم که من در نطق ۲۲ بهمن ماه 
هم این موضوع را به مردم گفتم و ایشان هم همواره 
تصریح کرده اند که برای من هدف اول و مهم مشارکت 

حداکثری مردم است.
 مشارکت حداکثری با حرف به وجود نمی آید. 
حالا هی حرف بزنیم و صداوسیما با مردم مصاحبه 
بگیرد که مشارکت حداکثری مهم است، در حالی که 
مشارکت حداکثری لوازمی دارد که باید به آن متعهد 
باشیم. یک طرف آن دولت است که مجری انتخابات به 
حساب می آید در موضوع ثبت نام ها من به وزیر کشور 
نامه نوشتم و گفتم عین مر قانون ثبت نام کنند و اگر 
این دستور را نداده بودم و عمل نکرده بودیم دعواها و 
بلواهایی داشتیم، چراکه مثلا طرف می آمد ثبت نام کند 
می گفتند تو یک روز به ۴۰ سالگی ات مانــده یا یــک 
روز از ۷5 سالگیت گذشته و مشکلاتی ایجاد می شد و او 
هم حق داشت بگوید که این قانون را به من نشان بدهید.

 آخرین مسئولیت بزرگ دولت اجرای انتخابات 
سال 1۴۰۰ است. این موضوع با موضوعات دیگری 
همزمان است. ما در زمینه  تحریم ها اقداماتی در پیش 
داریم که باید انجام دهیم الحمد... مذاکره کنندگان ما 
در وین بسیار قاطع، متین و حساب شده در حال مذاکره 
هستند و همه ملت هم باید از افرادی که به نمایندگی 
از دولت و ملت در خط مقدم هستند حمایت کنند و 
حمایت هم خواهند کرد. آنها در حال انجام کار خود 
هستند و پیشرفت آنها قابل ملاحظه است. ما در مسائل 
اساسی و مهم با1+5 به توافق رسیده ایم، البته مواردی 

هم هست که داریم بحث می کنیم و قابل حل است.
 افتخار می کنم در دولت دوازدهم به عهدی که با 
مردم کرده بودم وفا کردم. امروز همه چیز آماده است و 

ما با قدرت در حال مذاکره هستیم.

آرمان ملی: طی دو ماه گذشتــه »آرمان ملی« در 
۳ موضوعِ مشخص، »دغدغه هاي نخبگان«،»کنشگران 
سیاسي« و »مردم« حول محور قانون اساسي به بیان 
مطالب، گزارشات، گفت و گو ها و یادداشت هایی 
پیرامون  دفاع از جمهوریت نظام ، مشارکت و راي مردم؛ 
پرهیز دادن شوراي نگهبان از رفتار احتمالي جناحي 
و انتقاد از ورود و دخالت نیروهاي نظامي در آرایش 
سیاسي انتخابات و کشور پرداخت که انتظار می رفت 
این فعالیت های رسانه ای باعث گردد تا آنچه مد نظر 
بود و باعث می شد تا شرایط جامعه از وضع موجود به 
سمت مطلوب حرکت کند حاصل آید. اما نه تنها این مهم 
حاصل نشد بلکه برخی رویکردهای بسته و محدود نگر 
برخی نهاده ای نظارتی باعث شد تا در تمامی این حوزه ها 
امر مطلوبی واقع نگردد. چنانکه با رد صلاحیت بسیاری 
از چهره هایی که جمععی از آنها از کارگزاران و مسئولان 
نظام بودند به عقیده برخی جمهوریت نظام در خطر قرار 
گرفت و به محاق رفت و با توجه به نارضایتی های جامعه 
که هنوز هم نگاه مثبت و موثری به صندئوق رای و نهاد 

انتخابات ندارد اگر هم قرار بود با حضور برخی کاندیداها  
و طرح برخی مباحث و برنامه ها حضور  و مشارکتی قابل 
قبول در انتخابات حاصل گردد با رویکرد اخیر شورای 
نگهبان ماجرای مشارکت حداکثری نیز به نظر منتفی 
به نظر می رسد. بحث دیگر ماجرای پرهیز دادن شورای 
نگهبان از رفتارها و برخوردهای جناحی و سیاسی با 
کاندیاها بود که این مساله نیز با شکست روبرو شد. هر 
چند که مسئولان در شورای نگهبان به دفعات از عدم 
نگاه جناحی  و سیاسی به انتخابات و کاندیداها گفتند 
اما رویکرد اخیر  و رد صلاحیت کامل یک جناح و تایید 
کانیداهای جناح دیگر این مورد را نیز زیر سوال برد. نکته 
دیگر بحث انتقاد از ورود و دخالت نیروهاي نظامي در 
آرایش سیاسي انتخابات و کشور بود که تاکید داشتیم 
با عنایت به فرمایشات حضرت امام مبنی بر عدم دخالت 
نظامیان در سیاست باز هم برخی نظامیان در انتخابات 
حاضر شدند تا مشخص شود این رویکرد نیز چندان 
موفقیت آمیز نبوده است. لذا با تمامی تلاش ها باید اذعان 
داشت آنچه باید می شد نشد و اکنون شرایط و آرایش 

صحنه انتخابات به این صورت در آمده و باید منتظر روزها 
و هفته های پیش رو و تحولات پیرامون انتخابات باشیم.

  پرهیز از رفتارهای جناحی 
در بحث دفاع از جمهوریت و مشارکت مردم »آرمان 
ملی« به مطالب مختلفی پرداخت. جایی که به لزوم 
رعایت مر قانون ، پر هیز از عملکرد جریانی و جناحی 
و صد البته قانون گذاری هشدار داد. ماجرای ابلاغ 
مصوبه جدید شورای نگهبان در مورد شرایط ثبت نام 
کنندگان برای انتخابات ریاست جمهوری موضوعی 
بود که روزنامه »آرمان ملی« در شماره های متعدد به 
کرات به آن پرداخت و  با درج نظرات کارشناسان به این 
موضوع پرداخت که شورای نگهبان وظیفه قانونگذاری 
ندارد و صرفا باید به نظارت بپردازد و این نوع رویکردها در 
انتشار مصوبه برای شرایط رای دهندگان دخالت در امور 
تقنینی مجلس  و یر سوال بردن تفکیک قوا است. مطالبی 
با تیترهایی همچون »شورا نگهبان یک جناح نباشد« یا 

مگر شورای نگهبان قانون گذاتر است«. 
ادامه در صفحه 6

  رئیس قوه قضائیه:

تیم اقتصادی دولت باید هماهنگ و قوی باشد

بررسي دغدغه ها و تیترهاي تحلیلي روزنامه »آرمان ملي« درباره انتخابات١٤٠٠ در 2 ماه اخیر:

آنچه باید مي شد و نشد...
 دفاع از جمهوريت نظام ، مشاركت و راي مردم       پرهیز دادن شوراي نگهبان از رفتار احتمالي جناحي     انتقاد از ورود نظامیان در آرايش سیاسي و انتخاباتی كشور

رئیس قوه قضائیه در دیدار با فعالان اقتصادی که صبح دیروز در محل اتاق بازرگانی 
برگزار شد،  اظهار داشت: طبیعتا دیدگاه های شما نسبت به مسائل اقتصادی برای هر 
دولتی موثر خواهد بود زیرا شما میدان دارید و کف بازار اقدامات اقتصادی هستند. آیت ا... 
سیدابراهیم رئیسی گفت: امروز مسائل اقتصادی و نظام مسایل اقتصادی یک مساله 
نیست و شناخت مساله و شناخت راه حل مساله و تعیین اولویت و در میدان عمل میدان 
داری کردن و در اتاق دربسته ننشستن  مهم است. وی  با بیان اینکه من خود مدیر میدانی 
هستم تاکید کرد:  ما ایرانی قوی می خواهیم و برای ایران قوی زمینه موجود است و خدا 
نیروی انسانی و کارآمد و دلسوز را به این کشور عنایت کرده و آنچه که حلقه مفقوده است 
مساله مدیریت قوی و کارآمد و جهادی است تا بتواند این ذخایر را تبدیل به یک قدرتی 
در حوزه اقتصاد  کند زیرا ایران قوی بدون اقتصاد قوی شکل نمی گیرد. رئیس دستگاه 
قضا افزود: در دولت، تیم اقتصادی دولت باید  هم قوی و هماهنگ و کارآمد باشد و هر کدام 
یک آهنگی ساز نکنند. تصمیمات باید از یک ثبات برخوردار باشد و باید در دولت شکل 
گیرد.  ثبات اقتصادی نیازمند ثبات در تصمیم گیری است. کاندیدای سیزدهمین دوره 
انتخابات ریاست جمهوری بیان کرد: اشکال ما در واگذاری ها اشکال مصداقی است و اصل 
خصوصی سازی باید ادامه یابد و نظارت وطیفه دولت است.  صدور برخی از مجوزها که کار 
خصوصی سازی را کند می کند باید حل شود  و در مجوزها باید تجدیدنظر صورت گیرد. 
وی ادامه داد: در قضیه کرونا بخش اصناف خیلی آسیب دید. انشاا... خدا این خسارت ها را 
جبران کند. رئیسی با طرح این سوال که کنترل نرخ ارز چگونه ممکن است؟ گفت:  یک 
روز ارز ریختن در بازار و یک روز اعلام کنی که خزانه کشور خالی است؛ هر دو غلط است 

و اینکه در اتاق دربسته بشینیم و تصمیم بگیریم  درست نیست لذا ارتباط بین بازار و نظام 
تصمیم سازی یک ضرورت است. آیا سهم ما در منطقه این میزان است؟ رئیسی تاکید کرد: 
ما دولتی مردمی می خواهیم و در نظر بگیریم که هر تصمیمی می گیریم مردم دچار آسیب 
نشوند و باید مساله مردم از مهمترین مسائل ما باشد. رئیس دستنگاه قضا عنوان کرد: 
ما قانون بهبود فضای کسب و کار را داریم که در مجلس تصویب شد آیا قانون اجرا شده 
است؟ ان شاءا... این قانون را اجرایی می کنیم.  کشور ما کشور انتخابات است و اگر بر پاشنه 
قانونمنداری نچرخد دچار آسیب می شود. وی افزود: ما تعامل با همه دنیا برای حل مسائل 
اقتصادی را باور داریم و کشورهای منطقه باید در تعامل با ما باشند زیرا ما ظرفیت های 
بسیاری داریم. رئیس قوه قضائیه ابراز داشت: طوری عمل نکنیم که یک روز جوجه ها  
زنده زنده کشته شوند و جوجه کشی راه نیفتد و  یک روز دیگر مردم در صف مرغ باشند. 
روزی نباید شاهد باشیم که پیاز و گوجه  و هندوانه که با زحمت بسیار کشاورزان به مردم 
عرضه شده، ارزان خریداری شود و روزی  با قیمت بسیار گران در اختیار مردم قرار بگیرد.  
این امر به تنظیم در بازار نیاز دارد و باید مدیریت صورت گیرد و اگر درست مدیریت شود 
امکانات و ذخایر کشور امکان حل مسأله را دارد. وی تاکید کرد: در واگذاری ها و تامین و 
توزیع کالا باید ظرفیت تعاونی ها را در نظر بگیریم .کاندیدای سیزدهمین دوره انتخابات 
ریاست جمهوری تصریح کرد: برای انجام کار اقتصادی قوی باید کارشناسی قوی صورت 
گیرد. کار فنی قوی کارشناسی می خواهد و تصمیمات لحظه ای ثبات بازار را می گیرد. 
وی با بیان اینکه تصمیمات خلق الساعه اقتصاد کشور را دچار اخلال می کند، گفت: بازار 

را دستوری و با نشستن در اتاق نمی توان اداره کرد.


